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 نگـــــرهیــادداشــت 
 بررسی خطوط خبری رسانه های فارسی زبان خارجی؛ 

وصله ناجور در چهل تکه مخالفان 
در آستانه چهل و چهارمین سالگرد پیروزی انقلاب، بازمانده 
رژیم سابق به همراه چند چهره  اپوزیسیون خارج کشور گرد هم 
آمدند تا برای اتفاق نظر علیه جمهوری اسلامی ایران جلوی لنز 
رسانه ها همراه شوند یا به عبارت بهتر نمایش هماهنگی را به 
اجرا درآوردند. »صدای آمریکا« در این باره نوشت: »دانشگاه 
جُرج تاون شهر واشنگتن بعدازظهر جمعه ٢١ بهمن ماه به وقت 
شرق آمریکا میزبان نشستی با حضور هشت چهره مخالف 
جمهوری اسلامی بود. »بی بی سی فارسی« رسانه ای بود که 
در ترسیم این نشست و ترکیب آن گزارش داد: »بسیاری 
از این هشت چهره سیاسی انتقاد می کنند که بعضی  از آنها 
سابقه سیاسی ندارند و چهره های مناسبی برای نمایندگی 
اپوزیسیون نیستند در حالی که در داخل ایران چهره های 
حقوق دان و سیاستمدار معتبری که خواسته های مردم 
ایران را بهتر از هر کس می دانند در این جمع حضور ندارند.« 
این گزارش می افزاید: در عین حال دعوای مجازی هم بین 
طرفداران سلطنت و کسانی که مخالف بازگشت خاندان 
پهلوی بر سر قدرت هستند همچنان در جریان است.  عده ای 
معتقدند حضور رضا پهلوی مانع اتحاد بقیه جریان ها خواهد 
شد چون شماری از گروه ها به دلیل سابقه حکومت شاه که او 
را پادشاهی مستبد می خوانند، حاضر به ائتلاف با او نیستند و 
کمپین »من وکالت می دهم« را هم مانعی در این راه می دانند. 
میزان تمرکز بر »رضا پهلوی« در پست های تلگرامی بی بی سی 
فارسی پیداست. در میان ١۵ پست مرتبط با نشست از پیش از 
برگزاری تا نیم روز ٢٢ بهمن، تمرکز ویژه ۵ پست روی بازمانده 

رژیم گذشته بود. 
  رسانه هایی که نخواستند بازتاب دهند

بررسی و حلاجی محتوا و تعداد پست های تلگرامی سایر 
شبکه و رسانه های فارسی زبان خارجی نتایج جالبی را درباره 
رویکردشان به نشست یادشده ارائه می دهد. همچنان که 
انتظار می رفت »ایران اینترنشنال« پرونده ای ویژه برای 
گردهمایی هشت نفره ضدجمهوری اسلامی گشود و از عصر 
٢١ بهمن تا نیمروز ٢٢ بهمن، تعداد ۴۳ پست در این باره 
انتشار داد که در ١٢ پست تمرکزی ویژه روی )حدود یک 
چهارم( رضاپهلوی صورت گرفته است. این رویداد حتی در 
رسانه »افغانستان اینترنشنال« هم که فقط مختص اخبار 
این کشور است انعکاس یافت. نکته قابل توجه اینکه دیگر، 
رسانه سعودی یعنی »العربیه« فقط به انتشار یک خبر بسنده 
کرده و در ٢۴ ساعت پیرامون نشست، به صورت پرتکرار به 
نمازجمعه اهل سنت زاهدان و زلزله ترکیه و سوریه پرداخت. 
دیگر رسانه هایی که توجه چندانی به این رویداد نشان ندادند 
»رادیو بین المللی فرانسه« بود که خبری را منتشر نکرد و 
کانال تلگرامی »دویچه وله فارسی« از میان ۳۹ مطلب روز 
برگزاری نشست، فقط ٢ مطلب را به نشست اختصاص داد. 
»رادیو زمانه« که ٢١  بهمن، ٢۳ مطلب)پست( تلگرامی منتشر 
ساخت، از روی عمد این رویداد را نادیده گرفت و به جای 
آن، سه محصول گزارشی درباره انقلاب اسلامی و دلایل آن 
انتشار داد که خاندان پهلوی را نشانه می گرفت. رسانه مرجع 
حقوق بشری های اپوزیسیون یعنی »ایران وایر« نیز ترجیح داد 
به این نشست واکنشی نشان ندهد. در میان رسانه های بررسی 
شده، آمار و محتوای کانال تلگرامی »ایندیپندنت فارسی« 
و شبکه »من وتو« جالب توجه تر از بقیه است. ایندیپندنت 
در میان ١۵ مطلب مرتبط، ١١ مطلب را به طور ویژه به رضا 
پهلوی اختصاص داد و تلاش کرد او را محور اصلی اپوزیسیون 
قرار دهد. آن هم در حالی که در ٢۹ مطلبی که کانال تلگرامی 
صدای آمریکا از عصر ٢١ بهمن تا نیم روز ٢٢ بهمن انتشار 
داد، ۷ مطلب به رضا پهلوی و ۷ مطلب به »مسیح علینژاد« 
تعلق دارد و در رده بعدی »حامد اسماعیلیون« قرار گرفته 
است. مقایسه این دو نشان می دهد هرقدر رسانه انگلیسی 
خواسته نقش رضا پهلوی را برجسته سازد، رسانه دولت آمریکا 
کوشیده، کارمند خود را همسطح بازمانده پهلوی معرفی کند. 
از سوی دیگر باید به ۷٢ مطلبی اشاره کرد که کانال تلگرامی 
شبکه من وتو در ٢۴ ساعت منتشر کرد و در آن ۵ پیام درباره 
»وکالت به رضا پهلوی« گنجاند اما اشاره ای به همنشینی او با 

هفت چهره اپوزیسیون دیگر نکرد. 
  جمع بندی

نگاهی به فعالیت رسانه های فارسی زبان خارجی نشان از 
این واقعیت دارد که برخلاف دست دادن ها و همدیگر را در 
آغوش کشیدن ها و پیام مشترک دادن ها، شکافی عمیق میان 
چهره های اپوزیسیون جمهوری اسلامی وجود دارد چنان که 
راه افتادن پویش وکالت به رضا پهلوی در اواخر دی ماه، 
بسیاری از گروه های موسوم حقوق بشری و جمهوریخواه و... 
تا تروریست های مجاهدین خلق را علیه آنان برانگیخت. از 
سوی دیگر نمایش هایی که پیش چشم رسانه ها در جریان 
نشست هایی همچون گردهمایی دو روز پیش صورت می گیرد 
نشان می دهد سلطنت طلبان بیشتر به دنبال استفاده و به 
عبارتی سوارشدن بر تکاپوی تبلیغاتی و رسانه های سلبریتی ها 
و سایر چهره های مخالف خارجی هستند تا نشستن کنار آنان. 
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ویــــــژه
  قدردانی سپاه از حضور 

حماسی و دشمن شکن ملت ایران
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در بیانیه ای با قدردانی 
از حضور حماسی، پرشکوه، حیرت انگیز و دشمن شکن 
ملت عظیم الشأن ایران در راهپیمایی سراسری یوم ا... 
٢٢بهمن ماه، صیانت از مصالح و منافع ملی و پاسخ به 
نیازهای مردم و نظام را راهبرد قطعی و غفلت ناپذیر این 
نهاد انقلابی و مردمی دانست. در این بیانیه آمده است: این 
حضور شکوهمند و معنادار از یک سو دشمنان متوهم 
را دچار شوک راهبردی و شکستی خفت بار آن هم پس 
از سرمایه گذاری و ائتلاف سازی همه جانبه و به میدان 
آوردن تمامی عده و عده خود برای القای ناامیدی و 
ممانعت از حضور مردم در راهپیمایی ٢٢بهمن ساخت 
و از سوی دیگر مسئولیت دستگاه ها و کارگزاران نظام 
برای توسعه اقدامات و پیگیری برنامه های موثر و جدی در 
کاهش مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم را سنگین تر 
و آنان را به مجاهدت و تلاش های بیشتر در این عرصه، فرا 

می خواند.

 عباس امیری فر: 
دولت رو به جلو حرکت می کند 

١۹ماه پیش بیش از ٢00 نماینده مجلس، نامه دعوت به 
کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری برای رئیسی نوشتند، 
شورای وحدت و شورای ائتلاف نیروهای انقلاب رسما به نفع 
رئیسی اعلام موضع کردند؛ به عبارت دیگر در جریان اصولگرا 
حمایت از کاندیداتوری رئیسی هیچ مخالفی نداشت و آنهایی هم 
که قلبا به چنین اتفاقی راضی نبودند، رویه سکوت پیش گرفتند 
اما بعد از یک سال و نیم گویا ورق برگشته است. در این راستا یک 
فعال سیاسی اصولگرا درباره برگشتن اصولگرایان از رئیسی اظهار 
داشت: هنوز برای قضاوت زود است. معتقدم تا دو سالگی دولت 
باید صبر کرد تا بتوان این طور مطرح کرد که دولتمردان سوار کار 
هستند یا خیر. طبیعتا از مرداد ١۴0٢ حرکت ها و فعالیت های 
انتخاباتی شروع می شود و افراد برای آنکه رأی بیاورند کمپین 
انتخاباتی خود را شکل می دهند. حجت الاسلام عباس امیری فر 
با اشاره به آغاز انتقادهای برخی نیروهای اصولگرا از دولت رئیسی 
افزود: با وجود برخی انتقادها به گرانی ها و افزایش قیمت دلار، 
می توان به نکات مثبتی نیز اشاره کرد مثل آنکه کارخانه ها زمان 
دولت آقای روحانی تعطیل شدند اما این دولت برای راه اندازی 
کارخانه ها هدف گذاری کرد و نسبتا موفق بود. این تحلیلگر 
مسائل سیاسی با اشاره ناآرامی های اخیر در کشور اظهار کرد: 
این مسائل روی معادلات سیاست خارجی اثرگذاشت و غربی ها 
از میز مذاکره فاصله گرفتند. متأسفانه دستگاه سیاست خارجی 
دولت کم تحرک است و باید در این حوزه بیشتر فعالیت کند. 
در مجموع وقتی نکات مثبت و منفی را کنار هم قرار می دهیم، 
معتقدم دولت رو به جلو حرکت می کند. وی افزود: شاید برخی 
اصولگراها از دولت آقای رئیسی برگشته باشند، اما موضع 
اکثریت نیروهای این جریان هنوز مشخص نیست، باید تا شروع 
تحرکات سیاسی برای انتخابات مجلس آینده صبر کرد چون 
آن زمان موضع اکثریت هم معلوم می شود. بالاخره افراد رأی 
می خواهند و براساس جهت گیری افکارعمومی سعی می کنند 
اتخاذ مواضع کنند. امیری فر یادآور شد: اصولگرایان به طور کامل 
از دولت رئیسی برنگشتند، اگر برگشته بودند یک حرکت های 
جدی در این راستا می کردند. البته کمابیش یکسری انتقاداتی 
را درباره ضعف های دولت مطرح می کنند، اما این طور نیست که 
بخواهند دولت آقای رئیسی تضعیف شود. معتقدم باید به دولت 
آقای رئیسی فرصت داد و به دولت کمک کرد چون اگر این دولت 

موفق نشود ممکن است آسیب های دیگری ببینیم.

نگــــــاه

 سپرده ها ماندگار نمی شود 

 در دوره هایی که نرخ تورم بالا می رود و زمان ماندگاری تورم 
در اقتصاد زیاد است، بانک مرکزی سیاست افزایش نرخ سود 
بانکی را در دستور کار قرار می دهد. این سیاستی است که به گفته 
رئیس کل بانک مرکزی در بیش از ۹0 کشور دنیا در سال گذشته 
میلادی عملیاتی شده است. بالا بردن نرخ سود در حقیقت یک 
سیاست پولی انقباضی است که به پایداری سپرده های مردمی در 
بانک ها و کنترل تورم کمک می کند؛ بنابراین طبیعی است که این 
سیاست در شرایط افزایش نقدینگی و تورم در کشور به عنوان ابزار 
کنترلی به  کار برده شود، اما میزان اثرگذاری این سیاست ارتباط 
مستقیمی با اندازه تورم در یک اقتصاد دارد، به طوری که تجربه 
برخی کشورها در زمینه افزایش نرخ سود نشان از بی تاثیری 
این سیاست برای مهار تورم دارد. دلیل این مساله نیز بالا بودن 
نرخ تورم در این کشورها عنوان شده است. سیاست افزایش نرخ 
سود باوجود تورم های بالای اقتصاد ایران به تازگی در دستور کار 
بانک مرکزی قرار گرفته، به طوری که محدوده جدید نرخ سود 
سپرده های بانکی ۵ تا ٢٢. ۵ درصد تعیین شده است. هرچند در 
مصوبه جدید شورای پول و اعتبار شاهد افزایش چند درصدی 
نرخ سود هستیم، اما به دلیل شکاف زیادی که نرخ سودهای 
جدید با تورم اقتصاد ایران دارند این سیاست نمی تواند مردم را 
از سرمایه گذاری در بازارهای موازی با هدف حفظ ارزش دارایی 
منصرف کند. در مصوبه جدید شورای پول و اعتبار، سیاست گذار 
با تعیین نرخ سود بالاتر برای سپرده های بلندمدت به دنبال 
افزایش ماندگاری سپرده ها در بانک هاست اما واقعیت این است 
که سرمایه گذاری در سپرده های دو و سه ساله در شرایط تورمی 
شدید جذابیت زیادی برای مردم ندارد. بر این اساس می توان با 
صراحت اعلام کرد حتی افزایش نرخ سود سپرده به ٢٢. ۵درصد 
نیز نمی تواند کارآی چندانی در جذب سرمایه گذار داشته 
باشد. از سوی دیگر تعیین نرخ سود حداقلی ۵ درصدی برای 
سپرده های کوتاه مدت بانکی که به طورمعمول متعلق به قشر 
پایین و متوسط درآمدی است، در مقابل تورم ۵0 درصدی اقتصاد 
نمی تواند کمکی به پایداری منابع مالی در بانک کند. درصورتی که 
سیاست گذار نرخ سود سپرده کوتاه مدت را ١۵ درصد و نرخ سود 
سپرده بلندمدت را به ٢۵ درصد می رساند، این مساله می توانست 
اثرگذاری بیشتری در ماندگاری سپرده ها در بانک ها داشته باشد 
و از سرریز سپرده های بانکی به سمت بازارهای موازی از جمله 
ارز، سکه، خودرو و مسکن جلوگیری کند. در عین  حال باتوجه 
به اینکه نرخ تمام شده پول بانک ها بین ٢۵ تا ۳0 درصد است، 
بانک ها تمایلی برای اعطای وام و تسهیلات با نرخ سود ٢۳ درصد 
اعلامی نخواهند داشت. پایین بودن نرخ سود تسهیلات بانکی 
باعث حرکت برخی بانک ها به سمت بنگاهداری می شود تا منابعی 
که به دست می آورند را با نرخ های پایین تر در اختیار شرکت های 
زیرمجموعه خود قرار دهند. به طور کلی سیاست افزایش نرخ سود 
بانکی یک سیاست درست انقباضی در شرایط تورمی شدید است، 
اما شیوه نرخ گذاری سود بانکی از سوی بانک مرکزی در کارآیی 
این سیاست در کنترل تورم موثر است. سیاست گذار در اقتصاد 
متورم ایران باید نرخ سود را برای سپرده یک ساله ٢۵ درصد تعیین 
می کرد تا بر ماندگاری نقدینگی در بانک ها افزوده شود. این اقدام 
سیاست گذار در افزایش نرخ سود بانکی بیشتر نمایشی از سیاست 
انقباضی پرکاربرد در جهان است و نمی تواند حجم بالای نقدینگی 
سرگردان در اقتصاد را جذب بانک ها کند. بر این اساس پیش بینی 
می شود بالا رفتن نرخ سود طبق مصوبه جدید شورای پول و اعتبار 
تاثیری بر کنترل تورم نداشته باشد و قادر نباشد بازار پول را به 
آرامش برساند. براساس آنچه گفته شد به طور حتم سپرده ها در 
بانک ها ماندگار نمی شوند و بانک ها همچنان با مشکل کمبود 

نقدینگی دست وپنجه نرم خواهند کرد. 

 بهاءالدین حسینی هاشمی
 کارشناس مسائل اقتصادی

 

 

  آرمان ملی: دادستان کل کشور با حضور 
در مجموعه زندان مرکزی اصفهان از خوابگاه ها، 
کارگاه های بنیاد تعاون و اشتغال زندانیان در این 
زندان بازدید کرد. حجت الاسلام والمسلمین 
محمدجعفر منتظری در این بازدید مددجویان 
به تشریح روند نگهداری و محاکمه قضائی 
خود پرداختند و به صراحت از نوع برخورد، 
رسیدگی های قضائی، اسکان، پذیرایی، ملاقات 
و در کل نوع رفتار کارکنان در زندان ها ابراز 
رضایت و قدردانی کردند. وی در این دیدار ها 
با اشاره به عفو گسترده مقام معظم رهبری 
و بالاخص عفو زندانیان اغتشاشات اخیر از 
زندانیان خواست که پس از آزادی و بازگشت به 
جامعه در راه خدمت به نظام و مردم گام بردارند. 
همچنین حجت الاسلام والمسلمین منتظری 
که در سفری سه روزه مهمان مدیران و مجموعه 
قضائی این استان بود، در آیین آزادی زندانیان 
مشمول عفو گسترده مقام معظم رهبری حضور 
یافت. وی با اشاره به عفو اعطایی رهبر انقلاب 
گفت: بنده به نوبه خود از رهبر حکیم انقلاب 
تشکر می کنم که در آستانه پیروزی بزرگ 
انقلاب با این عفو، عیدی ارزشمندی را به ملت 
ایران و خصوصاٌ افرادی که در اثر اشتباه و غفلت 

گرفتار زندان شدند، به درخواست رئیس قوه 
قضائیه و مطالبات جامعی که شده بود، این لطف 
و محبت را ارائه فرمودند. دادستان کل کشور با 
اشاره به نوع عفو اعطا شده گفت: فرایند دادرسی 
که طی شود و جرم هر فردی به اثبات برسد، به 
موجب قانون محکوم می شود و باید مجازات 
شود. وی ادامه داد: در قانون اساسی حق عفو 
به رهبری انقلاب داده شده که به درخواست 
رئیس قوه قضائیه با فرایندی که طی می شود؛ 
اگر مصلحت بدانند افراد مجرم و محکوم را عفو 
کنند. منتظری در بیان نوع عفو در کشور گفت: 
در کشور ارائه عفو به ٢ روش است، یکی عفو 
مصداقی که در طول سال و ایام، رضایت های 
مختلف با ارائه لیست و مشخصات فرد توسط 
ریاست قوه قضائیه پیشنهاد می شود و یکی 
هم عفو معیاری است که طی فرایندی توسط 
قوه قضائیه در خواست می شود و معیارهایی را 
انتخاب می کنند، که دامنه آن گسترده و فراگیر 
است و به مراتب بیشتر از حبس مصداقی و 
تعینی است. دادستان کل کشور تصریح کرد: 
تفاوت این عفو با عفو های گذشته در این بود 
که علاوه بر محکومان عمدی، زندانیان حوادث 
اخیر را هم مشمول و حتی متهمان هم در این 

گروه قرار گرفتند و دامنه عفو بسیار گسترده 
شد. وی ضمن قدردانی از حضور خیرین در این 
آیین گفت: از همه کسانی که در طول سال در 
جهت کمک و مساعدت به محکومین در زندان ها 
تلاش می کنند، تشکر می کنم. دادستان کل 
کشور در ادامه سخنانش توصیه هایی نیز به 
جوانان بازداشت شده حوادث اخیر هم داشت 
و از آنها خواست تا مورد سوءاستفاده دشمنان 
قرار نگیرند، چرا که برای انسان تلخ است که 
جوانان به جای اینکه در دانشگاه یا کار باشند 
و چون سرمایه های کشور هستند، مورد غفلت 
قرار بگیرند. منتظری ادامه داد: یک نکته مهم در 
عفو رهبری انقلاب این است که این افرادی که 
کشته سازی کرده و خسارت به بار آوردند، مورد 
عفو قرار نخواهند گرفت و باید در پیشگاه قانون و 
مردم جوابگو باشند. منتظری بیان کرد: دوست 
داریم کسی به زندان نیفتد اما اگر این اتفاق برای 
او رخ داد، زندان محلی برای آموزش او باشد. 
دادستان کل کشور با قدردانی از سازمان زندان ها 
تصریح کرد: از همکاران در سازمان زندان ها که 
با همه محدودیت ها و مشکلات تلاش می کنند 
تا زندانیان پس از بازگشت از زندان، افراد موثری 

در خانواده و جامعه باشند، تشکر می کنم. 

   آرمان ملی: نخستین وزیر زن جمهوری 
اسلامی در چهارمین قسمت از برنامه حضور در 
خصوص مساله حجاب در ابتدای انقلاب اظهار 
داشت:  بنده در آن زمان دانشجوی دانشکده پزشکی 
دانشگاه تهران بودم. در کل دانشجویان پزشکی 
دختر، فقط من و یک دختر خانم دیگر حجاب 
داشتیم. بقیه بی حجاب بودند. ولی همین دختران 
بی حجاب، همگی در جریان پیروزی انقلاب محجبه 
شدند؛ در حالی که هنوز انقلاب اسلامی به پیروزی 
نرسیده بود. مرضیه وحید دستجردی گفت: این 
واقعاً قدرت امام)ره( بود و آن معجزه حضرت امام 
بود که با رفتار و بیان شان، زنان را تشویق می کردند 
و بهای عجیبی به زنان می دادند و می گفتند »شما 
زنان انسان سازید؛ شما جامعه سازید.« »از دامان 
زن مرد به معراج می رود. زنان نیمی از جامعه 
هستند و نیم دیگری را هم در دامن خودشان 
تربیت می کنند.« وی با بیان اینکه ما در تربیت کم 

گذاشتیم، بیان کرد: من دو دختر دارم که برای آنها 
همه تلاشم را کرده ام، ولی بقیه دختران هم باید 
دختر من باشند. بقیه پسران هم باید پسر من باشند 
و من آنها را باید مانند دختر و پسر خودم ببینم. 
آیا دیده ام و ما به پسران و دختران جامعه اینطور 
توجه کرده ایم؟ دستجردی تأکید کرد: اولا ما شاید 
وظایف خودمان را به خوبی انجام ندادیم. دوما این 
فسادها که از صد میلیارد و دویست میلیارد و چند 
هزار میلیارد شروع شد و به فسادهای نجومی 
رسید، این اطمینان جامعه را از بین می برد. نسل 
جوان اینها را می بیند در حالیکه بسیاری از حقایق 
گذشته را ندیده است. وی ادامه داد: ما باید در اصلاح 
روش حکومتی مان توجه جدی داشته باشیم. امروز 
خیلی صحبت از حکمرانی می شود ولی به نظرم آن 
کارهایی که باید در حکمرانی انجام شود، کارهایی 
نیست که شاهدش هستیم. عضو هیات امنای کمیته 
امداد امام خمینی)ره( راهکار این اصلاح را اینطور 

بیان کرد: اولا باید کار به دست کاردان سپرده شود. 
از آنجا که حکومت ما یک حکومت انتخابی است 
و تقریباً سالی یکبار پای صندوق می رویم، موقع 
انتخاب باید درست انتخاب کنیم. دستجردی 
تصریح کرد: آنهایی هم که در زمینه انتخابات کار 
می کنند، مانند شورای نگهبان و جاهای دیگر باید 
درست رفتار کنند که باعث کم شدن یا سلب اعتماد 
مردم نشود. دوما افرادی که در رأس حکومت قرار 
می گیرند باید عالم به زمان خودشان باشند و مردم 
را درک کنند. وی خاطرنشان کرد: در ادامه مسیر 
انقلاب، زنان خودشان و با میل خودشان حجاب را 
انتخاب کردند. مسأله حجاب اینطور پیش رفت. بعد 
هم هر قدر پایه های حکومت تثبیت می شد، علامت 
این بود که ما یک کشور اسلامی هستیم و قوانینی 
داریم که براساس قوانین اسلامی است و باید آن را 
رعایت کنیم. مردم هم به احترام حکومت جمهوری 

اسلامی، آنها را رعایت می کردند.

 تفاوت عفو اخیر با عفوهای گذشته 
از زبان دادستان کل کشور

 مرضیه وحید دستجردی:

باید در شیوه حکمرانی تجدید نظر کنیم 

 

  اخیرا امیرعبداللهیان اعلام کرده به برجام بازخواهیم گشت. با این 
وجود غربی ها پیام روشنی در مورد مرگ یا بقای برجام ارسال نمی کنند، 

آینده برجام را چگونه ارزیابی می کنید؟
آنچه در باب برجام باید مورد توجه قرار بگیرد، بیش از موضع گیری کشورهای 
اروپایی، آمریکا و حتی چین و روسیه؛ موضع گیری  برخی در داخل است.  برخی  
نقدهایی در سال ٢0١۵،  به مذاکره با غرب به ویژه آمریکا و مطرح کردن برجام 
به عنوان احیا کننده قراردادهایی چون ترکمانچای، می پرداختند اکنون از برجام 
و بازگشت به برجام سخن گفته می شود. فقط گفته می شود که یک تعهد توافق 
خوب باید وجود داشته باشد. تکرار شروطی که در ارتباط با برجام در دو دولت 
حسن روحانی بیان می شد دیگر دیده نمی شود. دیگر گفته نمی شود آنقدر تحریم 
کنید تا تحریم دانتان پرشود.در حالی که اگر پرچم داران موضع های دیگر و 
گفتمان های دیگر کوچک ترین سخنی در وضعیت داخلی بیان می کردند که به 
نوعی با برجام لبه برخورد پیدا می کرد، آن را پیام دادن به بیگانگان نسبت می دادند 
مانند آنکه حسن روحانی کمبود آب را هم به برجام مرتبط کرد و یا جواد ظریف از 
قدرت نظامی آمریکا در صورت عدم توافق و امضای برجام سخن گفت. بنابراین به 
نظر نمی رسد که ایران بخواهد از به عهده گرفتن مرگ برجام دوری کند و مواضع 
اخیر دولتمردان ایران متوجه این امر نیست که توپ را در زمین آمریکایی ها یا 
اروپایی ها بیندازند بلکه بیشتر متوجه ضرورت رسیدن به یک توافق است. این امر 
برای غرب آشکار شده است یک امر پوشیده نیست لذا آنها با این وضعیت از مذاکره 
سخن می گویند اما به هیچ وجه به برجام یا توافق٢0١۵ با ویژگی های آن توافق 
باز نمی گردند. همان طور که به هیچ وجه از تحریم های دوران ترامپ عقب نشینی 
نکردند و به هیچ گونه ای حاضر نشدند که همه تحریم ها برداشته شود. ایران وقتی 

می گوید همه تحریم ها برداشته شود همه تحریم ها متوجه پرونده های گوناگون در 
ارتباط با خود را مطرح می کند. لذا باید گفت: چه جوزف بورل و حتی رابرت مالی 
حتی تلاش اروپا به رغم فشارهای موجود بین المللی از ناحیه آمریکا و ناراضی های 
ایرانی خارج از کشور برای تحریم سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، نمی تواند بیان 
کننده موضع اصلی اروپا و غرب علیه جمهوری اسلامی باشد. موضع آمریکا، اروپا 
و حتی چین و روسیه دیگر به ٢0١۵ باز نمی گردد. عامل دیگری که می تواند ستون 
فقرات تاثیر گذاری را داشته باشد، این است که ایران امروز هم دیگر به ایران پیشا 

شهریور ١۴0١ باز نخواهد گشت. 
  اما ایرانی ها تنها به بازگشت به برجام 2015 
می اندیشند و امیرعبداللهیان گفته البته پنجره 
مذاکرات هم تا ابد باقی نمی ماند و از سوی دیگر 
احتمال پلن بی  از سوی ایران وجود دارد، این 

مورد را چگونه تحلیل می کنید؟
اگر به توافق ٢0١۵ بازگردند امر مثبتی اتفاق افتاده 
است. شروطی که بعد از برجام مطرح شد، شروطی که 
منتهی به مذاکرات وین به ویژه در دوره دولت سیزدهم 
رئیسی شد، با شرط فرسایشی نشدن مذاکرات مطرح 
شد. برداشتن همه تحریم ها، راستی آزمایی آن تعهد به 
اقدام عملی در چارچوب برجام نیز جزو آن بود اکنون 
چندان هم مطرح نمی شود ولی سخن از برجام ٢0١۵ 
و بازگشت به آن گفته  می شود که این امکان پذیر 
نیست. چه برسد که محتمل باشد، چراکه در مذاکرات 
وین در اواخر دولت روحانی و پس از آن در دولت 
رئیسی این مهم حاصل نشد و نهایتا هم به آنجا رسید 
که آژانس پرونده ایران را مختومه اعلام کند که آن هم 
نشد. پس  از آن از سوی ایران گفته می شود در واقع 
گریز از آغاز پلن بی  به حساب می آید و این برداشت از 
سوی افرادی که با الفبای استراتژیک آشنایی دارند، 
سخت نیست. از این رو پلن بی  ایران چه خواهد بود؟ 
آن خواهد بود که از برجام خارج شود و در نهایت 
اعلام کند که به اقداماتی شاخص دست زده است و 
این می تواند اتحاد بین المللی حول محور آمریکا با 
گفتمان تل آویو را بیشتر افزایش دهد و منتهی به 
برخوردهای بیشتر در خلیج فارس و برخوردهای فرا 

سیاسی در ارتباط با تهران شود و این نیاز به آمادگی بیشتر تهران از نظر سیاسی، 
اقتصادی و حتی فرهنگی ارزشی در بافت و موقعیت کنونی دارد و کمک می کند 
که پلن بی  آمریکایی ها علیه ایران با هزینه های بیشتری آغاز شود. لذا پلن بی  با 
فرا مساله ضربه نخست روبه رو است. اگر ایران اعلام خروج از برجام و اعلام غنی 
سازی ۹٢ درصد را بکند اگرچه از منظر غرور ملی می تواند برای مدتی تجهیز 
کننده حرکت محسوب شود اما پیامدها و مهم تر از پیامدها، خروجی های آن 

می تواند ریسک باشد. 
  اخیرا اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی گفته است که تعاملات ایران 

با آژانس مثبت است. گویا قرار است گروسی 
به تهران بیاید و احتمال مختومه شدن پرونده 
ایران وجود دارد، نوع مواجهه ایران با آژانس 

را چگونه می دانید؟
 برگ آژانس برای غربی ها اهمیت دارد. امکان 
بسیار کمی وجود دارد که 
غرب از این برگه امتیاز علیه 
ایران،  اسلامی  جمهوری 
امتیازی کسب نکرده؛ پرونده 
ایران را مختومه اعلام کند. 
لذا اگر اینگونه باشد باز هم 
توافق؛ توافق ٢0١۵ نخواهد 
بود. اگر آمریکایی ها به دنبال 
برجام  به  ایران  بازگشت 
بودند از همان گام اول چه 

آژانس، چه اروپا در آژانس برگه سبز خود را به گروسی نشان 
می دادند. نمی خواهم بگویم که آژانس صد درصد تحت 
سلطه و چیرگی یک کشور یا چند کشور یا غرب قرار دارد اما 
باید بپذیریم که آژانس نیز موجودیت ناشی از بهم پیوستگی 
اراده های کشورهای قدرتمند را در خود نهفته دارد لذا اگر 
آژانس پرونده ایران را مختومه اعلام کند این بدان معنا 
نیست که آژانس خواب نما شده است و به ناگاه به اسنادی 
دست یافته است که اکنون به ایران امتیاز بدهد. ممکن 
است ایران اعلام کند آنچه ما داریم مکفی است و آژانس آن 
را پذیرفته است، اما برای تحلیلگرانی که تلاش می کند که 
واقعیت ها را ببینند، همین بسته شدن ممکن و نه احتمالی 

نشانه های بسیار زیادی برای خود همراه دارد. 
  نوع مواجهه تل آویو را در شرایط کنونی چگونه 
ارزیابی می کنید؟ بورل هم اعلام کرده نباید شرایط 

آنگونه پیش رود که تحولات به نفع تل آویو باشد. 
 شخصیت جوزپ بورل که هم اکنون هماهنگ کننده 
سیاست خارجی در اروپاست شخصیت به غایت چپ به 
گرایش های سیاسی قابل تعمق در اروپا محسوب می شود. از این رو می بینیم که 
اکنون وی تنهاست اگر چه تمایلات شدیدی اروپا به حفظ میراث دیپلماتیک خود 
یعنی برجام دارد اما دیگر مانند گذشته  گذار از برجام را سخت نمی بیند. این جوزف 
بورل است که مواضعی را اتخاذ می کند و آن مواضع را با ادبیاتی بیان می کند که به 
طبع با ادبیات وزرای سیاست خارجه مهم اروپا یعنی آلمان انگلستان و فرانسه و 
کشورهای قدرتمند دیگری مانند هلند، اتریش و سوئد و نروژ همراه نیست و شکاف 

بین این موضع را به خوبی می توان ردیابی کرد.  به نظر می رسد که تلاش وی نه 
تنها حفظ میراث اروپا بلکه تلاش برای اثر گذاری اندیشه سیاسی  ضد چیرگی 
آمریکا بر عرصه اروپا و در عین حال نگاه تجدید نظرانه اروپایی 
است که به طور کامل از سوی پایتخت کشورهای قدرتمند اروپا 
حمایت نمی شود. از طرف دیگر این پایتخت ها نیز نمی خواهند 
این کانال ارتباطی را از دست بدهند لذا در یک وضعیت ضعیفی 

از برجام یاد می کنند. 
  آیا ممکن است شرایطی به وجود  آید که برجام 

یکباره احیا شود؟
 شگفتی در عرصه سیاست خارجی نیست بلکه در زمین 
سیاست داخلی است.  ایجاد این شگفتی بسیار سخت است و آن 
ایجاد اتحاد عملی برای همگرایی ملی در میان سلایق گوناگون 
سیاسی به گونه ای است که دایره محدود کننده خودی و غیر 
خودی در عرصه سیاست داخلی ایران برداشته یا حداقل بسیار 
تساهل گونه باشد. به بیان دیگر آنچه قدرت ایران را در عرصه 
سیاست خارجی تجهیز می کند، اکنون بیش از هر زمان دیگری 

قدرت ملی است. 

  دولت در شرایطی مسیر حرکت خود را دنبال می کند که 
همراهی بیش از اندازه مجلس و چشم پوشی از برخی رویکردها 
در تصمیم گیری ها سبب انتقاداتی در این زمینه به مجلس 
شده است. تحلیل شما از رفتارشناسی مجلس نسبت به دولت 

سیزدهم چیست؟
در سال های اخیر، حاکمیت یکدست کشور به رغم برخورداری از 
فرصت های مختلف نتوانست برجام را به فرجام برساند و هم اینکه قادر 
نبوده مشکلات و مسائل را حل کنند. از سوی دیگر برخی با اصرار و ابرام 
بر سیاست های تندروانه خود، در داخل و خارج از کشور،  برخی کشورها 
را علیه ایران تهییج کردند. عملکرد تندروها باعث شد برای ملت ایران، 
تورم، بیکاری، آسیب های اجتماعی، فشارهای اقتصادی به همراه داشته 

باشد. 
  به نظر شما عملکرد کلی مجلس تحت تأثیر جبهه پایداری و 
رویکردی که این جریان فکری در پیش گرفته قرار گرفته است؟

 در شرایط کنونی این جبهه پایداری است که در زمینه های مختلف 
اظهارنظر می کند. رفتارهای سلیقه ای و محاسبات منسوخ مجددا رواج 
یافت. تندروها، اصلاح طلبان، اعتدالیون و شایستگان را با اظهارات 
خویش مورد آزار قرار دادند. برای مطرح کردن خود رقبای خویش را 
تخریب کردند و موجبات نارضایتی،  گلایه ها، انتقادات را فراهم آوردند. 

آنان معتقدند سرنوشت مردم را بهتر ازخود مردم تشخیص می دهند. تا 
قبل از اعتراضات و به رغم تذکرات و سفارشات دلسوزان و بزرگان ملک و 
ملت، پذیرش هر نوع تغییر و تحول در ترکیب مجلس را به منزله حذف 
خودشان تلقی می کنند و کماکان قاعده بازی را در سیاست از نوع حیات 
و زندگی یا صفر یا صد می دانند. به همین جهت هم برای ادامه حیات 
سیاسی و در اوج بودن دلیل تراشی می کنند. مردم خاصه جوانان و بانوان، 
دیگر توجهی به شعارهای پرزرق و برق ندارند.  اینان کارنامه چندان  

موفقی در مهار تورم و افزایش قیمت ارز و دارو و … ندارند. 
  یکی از طرح های پر سروصدا طرح مولدسازی است. دیدگاه 

شما درباره این طرح چیست؟
طبق اظهارات رئیس سازمان خصوصی سازی مسئولیت دبیرخانه 
هیات عالی مولدسازی دارایی های دولت و نیز اجرای عملیات مولدسازی 
برعهده وزارت اقتصاد است و وزیر اقتصاد این وظیفه را به سازمان 
خصوصی سازی تفویض کرده است. با کنار هم قرار دادن مطالب منتشر 
شده درباره این مصوبه محرمانه می توان تصویر روشنی از موضوع ایجاد 
کرد. براساس مصوبه شورای عالی سران قوا هیاتی هفت نفره به ریاست 
معاون اول رئیس جمهور مسئول واگذاری یا مولدسازی اموال مازاد 
دولتی شده است. بر اساس این مصوبه، شناسایی، تشخیص مازاد بودن، 
روش ارزش گذاری و تعیین شیوه واگذاری این اموال از جمله اختیارات 

این هیات است. این هیات از مصونیت قضائی برخوردار است. هرفرد در 
هر دستگاهی نیز که با تصمیمات این هیات مخالفت کند به پنج سال 
انفصال از خدمات دچار می شود. قضاوت درباره این مصوبه جز با رفع 

محرمانگی و مشاهده متن دقیق آن و تطبیق 
با اختیارات مجلس و قوانین مرتبط میسر 
نیست. اما با دقت در همین اطلاعات موجود 
چند سوال اساسی به نظر می رسدچرا به 
جایگاه قانونی مجلس و قوانین مرتبط بها 
لازم داده نشده است؟ چرا متن مصوبه ای به 
این حد از اهمیت، شاید چند برابر مهم تر از 
قانون خصوصی سازی، محرمانه است؟ چرا 
مراحل تدوین این مصوبه محرمانه بوده و از 
نظرات کارشناسان استفاده نشده است؟ چرا 
برای چنین کاری به جای طی روند قانونی در 
مجلس، از مسیرهای فراقانونی استفاده شده 
است؟ اگر دولت امکان فروش مالی را دارد چرا 
از اختیارات خود و سپس مسیر مزایده قانونی 
اقدام نمی کند؟ چه دلیلی برای متوقف کردن 
قوانین نظارتی مجلس و سازمان های بازرسی 
و آیین نامه های اجرایی تشریفات قانونی 

مزایده و واگذاری وجود دارد؟
  این طرح چه پیامدهایی برای کشور 

خواهد داشت؟
 به نظر من مصونیت قضائی یک رویه جدید 
است. آیا تصویب این بند به معنای تضعیف 
نهاد مقننه و قضائیه نیست؟ آیا این مساله 
منجر به یک نوع بدعت نمی شود که زین پس 
هر کس برای قبول هر مسئولیتی خواهان 

مصونیت قضائی و رفتار سلیقه ای بی پاسخگو بشود؟ رئیس جمهور با تکیه 
به عملکرد ضد فساد خود در قوه قضائیه، با این شعار وارد صحنه انتخابات 
شد که در قوه قضائیه با مظاهر فساد مقابله می کند و باید به قوه مجربه 
برود تا بتواند با ریشه های فساد مبارزه کند. ایجاد یک نهاد فراقانونی با 

اختیارات وسیع، تعطیلی تشریفات واگذاری و ایجاد مصونیت قضائی برای 
این افراد دقیقا چه نسبتی با برنامه های ایشان دارد آیا افراد زیرمجموعه 
ایشان با ارائه بسته بندی زیبا تحت عناوینی مثل مولدسازی، فروش 
اموال مازاد، پوشش کسری بودجه و تکمیل 
طرح های نیمه تمام عمرانی ایشان را به ارائه 
چنین درخواستی تشویق کرده اند؟ بنابراین 
مجلس و ملت در قدم اول باید مطالبه گر محکم 
و جدی شفاف شدن متن مصوبه را بکنند و 
متعاقبا در صورت صحت ادعاهای مطرح شده 
در مصاحبه ها، برای جلوگیری از رخ دادن 
فسادهای احتمالی، مطالبه اصلاح اساسی 
مصوبه را مطرح و چکش کاری و کارسازی 
قانونی به عمل آورند. پرواضح است اداره کشور 
باقوانین شفاف و پایدارممکن است. به جای این 
کارباید به دنبال تصویب قانونی باشند که قانون 
مصوب مجلس تحت هیچ شرایطی وتوسط هیچ 
مقامی تاوقتی لغو ونسخ نشده نادیده گرفته 
نشودبرای مثال اگرریاست قوه قضائیه ای پنج 
یاده سال بعد بیاید وبگوید که واگذاری های 
امروز چون مصوب مجلس نبوده غیرقانونی 
است و بخواهد کل آنها رابرای مبارزه با رانت و 
فساد ابطال کند چه کسی می تواند مانع شود؟ 
لذا راه صواب آن است که با اجرای دقیق و صحیح 
و به موقع قانون امید و اعتماد به جامعه و فعالان 
اقتصادی بازگردد و برای بزرگ ترنشدن دولت 
که نیازبه واگذاری های بعدی درسال های آتی 
نباشد سران قواتصمیم بگیرند با مصوبه قانونی 
هرکاری را که بخش خصوصی واقعی در مقیاس 
بزرگ و رقابت سالم می تواند انجام بدهد ورود به آنها را برای دولت و 
شرکت های دولتی و خصولتی و نهادهای عمومی غیردولتی ممنوع کنند 
آثار این تصمیم مهم و بزرگ طی سال های آتی دولتی کوچک و چابک و 

کارآمد بدون کسری بودجه خواهد بود. 

مهدی مطهری نیا در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

غرب به توافق 2015 باز نخواهد گشت
      جوزپ بورل برای احیای برجام تنهاست

کمال الدین پیرموذن در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

اداره کشور باقوانین شفاف و پایدار ممکن است
         برخی گمان می کنند سرنوشت مردم را بهتر از مردم تشخیص می دهند              کارنامه ناموفق اصولگرایان در مهار تورم و گرانی               جزئیات طرح مولدسازی را از حالت محرمانه خارج کنید         چه تضمینی وجود دارد ده سال بعد طرح مولدسازی غیرقانونی اعلام نشود؟

 آرمان ملی- احسان انصاری: مجلس یازدهم به رغم نقاط قوت و ضعف هایی که داشته در یک موضوع با چالش مواجه است 
و آن هم همراهی بیش از اندازه با دولت بوده است. به عنوان مثال طرح مولدسازی در شرایطی تصمیم گیری شده که در 
مجلس مورد بررسی قرار نگرفته است. این رویکرد در نهایت به ضرر جریان اصولگرایی تمام خواهد شد. »طبق اظهارات 
رئیس سازمان خصوصی سازی مسئولیت دبیرخانه هیات عالی مولدسازی دارایی های دولت و نیز اجرای عملیات مولدسازی 
برعهده وزارت اقتصاد است و وزیر اقتصاد این وظیفه را به سازمان خصوصی سازی تفویض کرده است. با کنار هم قرار دادن 
مطالب منتشر شده درباره این مصوبه محرمانه می توان تصویر روشنی از موضوع ایجاد کرد. براساس مصوبه شورای عالی 
سران قوا هیاتی هفت نفره به ریاست معاون اول رئیس جمهور مسئول واگذاری یا مولدسازی اموال مازاد دولتی شده است. 
بر اساس این مصوبه، شناسایی، تشخیص مازاد بودن، روش ارزش گذاری و تعیین شیوه واگذاری این اموال از جمله اختیارات 
این هیات است. این هیات از مصونیت قضائی برخوردار است. قضاوت درباره این مصوبه جز با رفع محرمانگی و مشاهده 
متن دقیق آن وتطبیق با اختیارات مجلس و قوانین مرتبط میسر نیست.« اینها نظرات کمال الدین پیرموذن، نماینده سابق 
مجلس شورای اسلامی و فعال سیاسی در مورد طرح مولدسازی است که در گفت وگو با »آرمان ملی« مطرح کرده است. در 

ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید.

  آرمان ملی: توافق وین و بازگشت به آن در پیچ و خم های تودرتو 
قرار گرفته است. یکی تلاش دارد آن را احیا کند، دیگر سخن از 
احیای برجام البته به صورت موقت می زند. دیگری برجام را به 
صورت پلاس و همراه با برخی تعهدات دیگر می خواهد و دیگری 
از مرگ برجام سخن به میان می آورد. در این میان تهران بر لزوم 
بازگشت به برجام نه یک کلمه کمتر و نه یک کلمه بیشتر تاکید دارد 
و آمریکا نیز هرچند به گونه ای در مورد برجام اظهار نظر می کند که 
اولویت واشنگتن در شرایط کنونی بازگشت به برجام نیست اما 
اصل بازگشت به برجام را نفی نمی کند و دائم از این سخن می گوید 
که با تهران از طریق واسطه های مختلف ارتباط دارد؛ ارتباطی که 
مشخص است که در ارتباط با برنامه هسته ای است، چرا که وزیر 
خارجه و رئیس جمهور ایران نیز دائما از پیام های مخفی آمریکا 
به تهران خبر می دهند. به نظر می رسد احیای برجام حتمی است 
و برجام نمرده است و در آینده نزدیک و البته احتمالا؛ شاهد آغاز 
مذاکراتی برای احیای برجام خواهیم بود. »آرمان ملی« در این 

ارتباط با مهدی مطهری نیا به گفت وگو پرداخته است. 

پلن بی  ایران چه خواهد 
بود؟ آن خواهد بود که 
از برجام خارج شود و 
در نهایت اعلام کند که 
به اقداماتی شاخص 
دست زده است و این 
می تواند اتحاد بین المللی 
حول محور آمریکا 
با گفتمان تل آویو را 
بیشتر افزایش دهد و 
منتهی به برخوردهای 
بیشتر در خلیج فارس و 
برخوردهای فرا سیاسی 
در ارتباط با تهران شود 
و این نیاز به آمادگی 
بیشتر تهران از نظر 
سیاسی، اقتصادی و 
حتی فرهنگی ارزشی در 
بافت و موقعیت کنونی 
دارد

اگر به توافق 2015 
بازگردند امر مثبتی 
اتفاق افتاده است. 
شروطی که بعد از برجام 
مطرح شد، شروطی که 
منتهی به مذاکرات وین 
به ویژه در دوره دولت 
سیزدهم رئیسی شد، با 
شرط فرسایشی نشدن 
مذاکرات مطرح شد

پر واضح است اداره 
کشور با قوانین شفاف 
و پایدار ممکن است. به 
جای این کار باید به دنبال 
تصویب قانونی باشند که 
قانون مصوب مجلس تحت 
هیچ شرایطی وتوسط 
هیچ مقامی تا وقتی لغو و 
نسخ نشده نادیده گرفته 
نشود. برای مثال اگر 
ریاست قوه قضائیه ای پنج 
یا ده سال بعد بیاید و بگوید 
که واگذاری های امروز 
چون مصوب مجلس نبوده 
غیرقانونی است و بخواهد 
کل آنها را برای مبارزه با 
رانت و فساد ابطال کند چه 
کسی می تواند مانع شود؟


